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سازمان بهشــت حضرت زهرا)س( طی بیانیه ای 
توهین آشکار به مقدسات و باورهای جامعه اسلامی بیانیه

را که در ویدئوی تبلیغ نمایش دختران بابا آنتون 
به کار رفت، به شدت محکوم کرده و اعلام کرد به دلیل فیلمبرداری 
بدون مجوز این گروه در فضای سازمان بهشت حضرت زهرا)س( و 
هتک حرمت های به کار رفته در این ویدئو این موضوع را از مراجع 
قضایی پیگیری خواهد کرد. به گزارش همشهری، متن این بیانیه 

به شرح زیر است:
بسم الله الرحمن الرحیم

هَداءُ عِنْدَ رَبهِِّمْ  یقُونَ وَ الشُّ دِّ وَ الذَِّینَ آمَنُوا باِلَلهّ وَ رُسُلهِِ أوُلئِک هُمُ الصِّ
لهَُمْ أجَْرُهُمْ وَ نوُرُهُمْ 

و آنان که به خدا و رسولانش ایمان آورند، به حقیقت راستگویان 
عالمند و برایشان نزد خدا اجر شهیدان است، پاداش اعمال و نور 

ایمانشان را می یابند.
در روزهای اخیر انتشــار ویدئویی کوتاه از تبلیغ یک نمایش، که 
در بهشت حضرت زهرا)س( و به شــکلی نامتعارف فیلمبرداری 
شــده بود، موجب آزرده شــدن اذهان عمومی و مردم مومن و 

شهیدپرور شد.
 آنچه در این ویدئو شاهد بودیم، بی اعتنایی و غفلت به مقدسات 
دینی، و بی حرمتی به امام راحل و شــهدای آرمیده در بهشــت 

حضرت زهرا)س( بود که البته غیرقابل اغماض است.
بلافاصله پس از انتشار این ویدئو و با پیگیری های سازمان بهشت 
حضرت زهرا)س( مشخص شد که عوامل این نمایش، مجوزهای 
رسمی برای فیلمبرداری در این مکان مقدس را اخذ نکرده بوده 
)فیلمبرداری در سازمان بهشــت حضرت زهرا)س( تنها با مجوز 
رسمی مرکز ارتباطات شهرداری میســر است(؛ همچنین زمان 
فیلمبرداری مربوط به ســاعاتی بود که هنوز تشــییع پیکرهای 

مومنین در این سازمان آغاز نشده بود.
همچنین به دلیل گردشی بودن سرکشی عوامل انضباطی سازمان، 
که به صورت مستمر در قطعات درحال ساخت حضور ندارند، این 
تیم، در فرصت کوتاه نبودِ این عوامل برای تولید ویدئو بهره برده 

بودند.
یادآوری این نکته نیز حائز اهمیت اســت که از ابتدای اســتقرار 
مدیریت جدید در سازمان بهشت حضرت زهرا)س( با پوشاندن 
قبورِ خالی، پیشامدها و برخی حواشی حاصل از آن بین رفته، اما 
در فاصله چندروزه میان ساخت تا پوشــاندن روی قبور، این تیم 

از این فرصت استفاده کرده و نسبت به تهیه ویدئو اقدام کردند.
ســازمان بهشــت حضرت زهرا)س( ضمن نکوهش ناهنجاری 
اول، و پس از تماس های مکرر با تیم تولید این نمایش، خواستار 
توضیحات آنها درباره این اقدام، فیلمبرداری غیرقانونی در بهشت 

حضرت زهرا)س( و عذرخواهی آنها از مــردم و بالاخص خانواده 
محترم شهدا شد، اما با گذشت 2روز از اقدام نسنجیده این گروه 
و تعلل در پاسخگویی به اذهان عمومی و خانواده محترم شهدا به 
این وسیله ضمن محکوم کردن این اقدام، اعتراض شدید خود را 

اعلام می دارد.
همچنین مسئولیت نظارت کلی با دژبان ارتش بوده، که کوتاهی 

این نیروها قابل اغماض نیست.
  توهین آشکار به مقدســات و باورهای جامعه اسلامی آن هم در 
فضای مقدس بهشت حضرت زهرا)س( و در جوار شهدا و امام شهدا 
و اقدام غیرقانونی در ضبط و پخش این ویدئو از سوی این سازمان 

به شدت محکوم است.
ســازمان بهشــت حضرت زهرا)س(، ضمن محکوم کردن تیزر 
مذکور، عنوان می دارد عوامل دســت اندرکار نمایش دختران بابا 
آنتون می بایست نســبت به احساســات جریحه دار شده مردم 
پاسخگو باشند و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز لازم است با 
دستورات خود این اقدام ضدفرهنگی و هنجارشکنانه را از کارنامه 
حرفه ای خود بزداید. در پایان باتوجه به اقدام غیرقانونی ضبط این 
ویدئو و ناهنجاری های بصری و محتوایی آن، این سازمان پیگیری 
حقوقی و قانونی موضوع را از سوی مراجع ذی صلاح، در دستورکار 

خود قرار داده است.

بیانیه سازمان بهشت حضرت زهرا)س( درخصوص ویدئوی هنجارشکن نمایش »دختران بابا آنتون«

رئیس شورای شهر تهران در سخنرانی پیش از 
خطبه های نمازجمعه دیروز تهران تأکید کرد 

 شهید چمران
آغازگر جهاد در راه خدا، سازندگی و علم

رئیس شورای اسلامی شــهر تهران در آستانه فرارسیدن 
سی و یکم خرداد ماه، سالروز شهادت دکتر مصطفی چمران 
به عنوان دومین ســخنران پیش از خطبه های نمازجمعه 

تهران به ایراد سخنانی پرداخت.
مهدی چمران، سخنان خود را با سلام و درود بر پیشگاه 
پیامبر اکرم)ص(، امام زمان )عج( و ارواح شهدای انقلاب 
و دفاع مقدس و امام شهیدان، رهبر کبیر انقلاب آغاز کرد 
و ضمن یادآوری و تبریک سالروز تاسیس جهادسازندگی 
به حکم امام راحل، گفت: »یکی از آغازگران جهاد، شهید 
دکتر چمران بود؛ چراکه ایشان جهاد در راه خدا، جهاد در 
راه ســازندگی و نیز جهاد در راه علم را در طول عمر خود 
انتخاب کردنــد. جهاد در راه علم همانی اســت که رهبر 
فرزانه انقلاب در بیانیــه گام دوم انقلاب از آن نام بردند و 
 در مسیر حرکت به سوی جهاد علم تأکید کردند؛ که ما و 
جوانانمان نیز در این دوران به فرموده مقام معظم رهبری 
وظیفه داریم برای پیشرفت کشــور در مسیر جهاد علم 

پیشرو باشیم.« 
مهدی چمران در ادامه 3دست نوشــته از دلنوشته های 
شهید چمران را قرائت کرد و گفت: »نخستین دست نوشته 
از ایشان را هنگامی که در آمریکا تحصیل می کردند و راه 
مبارزه با استکبار جهانی را پیشه خود کرده بودند قرائت 
می کنم که به این مضمون اشــاره دارد: »من مسئولیت 
تام دارم در مقابل شداید و بلایا بایستم، تمام ناراحتی ها 
را تحمل کنم، رنج ها را بپذیرم، چون شمع بسوزم و راه را 
برای دیگران روشــن کنم.  ای خدا، من باید از نظر علم از 
همه برتر باشم تا مبادا که دشــمنان، مرا از این راه طعنه 
زنند. باید به آن ســنگدلانی که علم را بهانــه کرده و به 
دیگران فخر می فروشند، ثابت کنم که خاک پای من هم 
نخواهند شد. باید همه آن تیره دلان مغرور و متکبر را به 
زانو درآورم، آنگاه خود خاضع ترین و افتاده ترین فرد روی 

زمین باشم.«
رئیس شــورای شــهر تهران همچنین به دست نوشــته 
دیگری از ایشان هنگامی که به سمت لبنان و برای جهاد 
در راه حق گام بر می داشتند اشــاره کرد و افزود: »ایشان 
در لبنان آن زمان صحبت از آغاز جهاد اســلامی کردند 
و نوشتند: »ای شیعیان حســین، من برای شما بشارتی 
عظیم به ارمغان آورده ام؛ بشارتی که جو تاریخ را در برابر 
اراده آهنین ما تســخیر می کند؛ بشارتی که خورشیدوار 
توفان ظلمت را محو و نابود می کنــد و طاغوت ها را محو 
و سرنگون می کند. بشــارتی که ما را از خاک تیره صعود 
می دهد و به اعلی علیین می رســاند. بشارت خیر، بشارت 
پیروزی، بشــارت وصل به معشوق و این بشارت، شهادت 
است. دوستانم، من پیشاپیش پرچم شهادت را به دوش 
می کشم و هرکس که به راه حسین معتقد است، می تواند 
راه من را دنبال کند. من تصمیمم را گرفته ام، با شــدت 
علیه تانک و توپ دشمن )اسرائیل( می جنگم. من تصمیم 
خود را گرفته ام، با ایثار خون خود راه نجات شیعیان را بر 
صفحه تاریخ ترسیم می کنیم. من در بیداری کوه ها و در 
کنار کوچه ها و ته دره ها، در دامن صحراها در هر کجا که 
امکان بیابم، با گلوله به اسرائیل پاسخ خواهم داد و آنقدر 
خواهم جنگید تا به شهادت برسم. من راه خود را یافته ام و 
مطمئنم پیروزی و نجات شما نیز در پیروی از راه حسین 

است و بس.«

او ادامــه داد:  دکتر چمران در آســتانه پیــروزی انقلاب 
اسلامی نیز در دل نوشته ای بیان داشت: »خدایا به شکرانه 
این پیروزی بزرگ، خوش دارم که هدیه ای تقدیم تو کنم؛ 
اما چیزی جز جان ندارم، من از شــدت سرور می سوزم، 
می لرزم و شــرم زده ام و نمی دانم خدایا تو را چگونه شکر 
کنم، می خواهم همه  چیز خــود را بدهم، می خواهم خود 
را قربانی کنم، با کمال اخلاص آنچه دارم تقدیم می کنم، 
مالی ندارم، ملکی ندارم، درویشــم، بی چیزم، فقط قلبی 
سوزان دارم که آن را هم تقدیم کرده ام و جانم ناچیزتر از 
آن اســت که برای تقدیم آن بخواهم منتی بگذارم، جانم 
که چیزی نیست. خدایا من آمده ام، با همه وجودم، با قلبم 
و روحم، آمده ام که خود را قربانی راه تــو کنم، آمده ام تا 
همه حیات و هستی خود را به شکرانه این پیروزی بزرگ 
تقدیم تو کنم، من چیزی از تو نمی خواهم، من ســربازی 
گمنامم، من درویشی سراپا برهنه ام و هنگامی که چشم از 
جهان فرو می  بندم، می خواهم که هیچ چیز نداشته باشم، 
می خواهم فقط برای خدا باشــم، می خواهم از هر شائبه 
 خودخواهی و خودبینی به دور باشــم، می خواهم بسوزم 
تا راه را روشن کنم.« رئیس شورای شهر تهران ادامه داد: 
»به حق شهدای ما سوختند تا راه را برای ما روشن کنند؛ 
راه روشنی که هر روز در نمازها از خدا می خواهیم همین 
راه اســت.« او با بیان اینکه شــهیدچمران چیزی از دنیا 
نداشت جز جانی که آن هم تقدیم خدا کرد، افزود: »آنچه 
از ایشان به جا مانده یک حساب بانکی در باجه بانک ملی 
شعبه مجلس است که تنها 3۵هزار تومان در آن موجود 
اســت و آن مبلغ نیز حقوق دریافت نکرده ایشــان است 
که برای عبرت همگان در آنجا دســت نخورده باقی مانده 
است و تنها کت و شلوار ایشــان نیز توسط همسرشان به 
نیازمندان هبه شــد و لباس رزمشان نیز میان رزمندگان 

برای یادگاری باقی ماند.«

 رفتن شهردار
از خیابان بهشت شایعه بود

طی روزهای اخیر هجمه ای دیگر علیه شــهرداری تهران شکل 
گرفت و این بار، برخــی از کانال ها و اکانت هــای مجازی خبر از 
استعفای علیرضا زاکانی از سکانداری پایتخت و رفتن او به دولت 
دادند. به گزارش همشهری، آن طور که رصد اخبار نشان می دهد، 
عده ای به دنبال رفتن زاکانی از شهرداری هستند؛ در صورتی که 
این موضوع تاکنون از ســوی منابع موثق خبری و مدیران عالی 
شهری تهران، عنوان نشده و شورایی ها هم اعلام می کنند منتخب 
آنها همچنان سکاندار پایتخت اســت. در همین ارتباط، دو عضو 
پارلمان شهری، نسبت به رفتن زاکانی به دولت و گمانه زنی ها مبنی 

بر قبول هدایت یکی از وزارتخانه ها واکنش نشان دادند. 
بر این اساس، عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
شورای اسلامی شــهر تهران درباره شایعه 
رفتن علیرضا زاکانی شهردار تهران به دولت و 
حواشی این موضوع در فضای مجازی گفت: 
»این موضوع در حد گمانه زنی سیاســی در 

شبکه های اجتماعی است و هیچ منشأ و منبع موثقی ندارد.«
میثم مظفــر گفت: »البتــه آقای رئیســی در ابتــدای دولت به 
آقــای زاکانی برای حضــور در دولت پیشــنهادهایی داده بودند 
اما آقــای زاکانی بــرای شــهرداری تهــران کاندیــدا و با رأی 
اعتماد شــورا انتخاب شــدند.  نمایندگان مردم در شورای شهر 
بر همیــن مبنا موافق تغییر در ســطوح ارشــد مدیریت شــهر 
نیســتند و مجموعه شــهرداری و شورای شــهر خود را بخشی 
 از جبهه بــزرگ خدمت رســانی بــه مــردم و در کنــار دولت 

خدمتگزار می دانند.«
همچنین علیرضا نادعلی، دیگر عضو شورای 
شهر تهران در صفحه شخصی خود در توییتر 
نوشت: »حرف و ســخن اخیر درباره رفتن 
ایشان به دولت شایعه ای بیش نیست، شورای 
اسلامی شــهر تهران همواره مطالبه خدمت 

بهتر به شهروندان را داشته و از خادمان شهر حمایت می کند.« 

برگزاری جلسه بررسی 
»کاهش فرایند صدور 

پروانه«
جلسه بررسی ابعاد کاهش زمان صدور پروانه به 
ریاست علیرضا زاکانی، شهردار تهران و با حضور 
تعدادی از مدیران شهری برگزار شد. در ابتدای 
این جلسه حمیدرضا صارمی، معاون شهرسازی 
و معماری شــهرداری تهران گزارشی از آخرین 
اقدام های انجام شــده برای کاهش فرایند صدور 

پروانه و پیگیری اصلاح و قوانین ارائه کرد.
هوشمندسازی طرح تفصیلی، هوشمند سازی  برَ 
و کف، هوشمند سازی  کنترل نقشه های معماری، 
هوشمند سازی  استعلامات درون و برون سازمانی، 
مکان محور کردن لایه های اطلاعاتی با هماهنگی 
ســایر دســتگاه های اجرایی در راستای کاهش 
اســتعلامات، ایجاد بانک اطلاعاتی نقشــه های 
منتخب معمــاری مصــوب پرتکــرار و حذف 
فرایند کنترل نقشــه دفاتر خدمات و شــورای 
معماری، ازجمله موضوعاتی بود که در جلســه 
»هوشمندسازی فرایندهای صدور پروانه« مطرح 
و تشریح شد.  در ادامه جلسه، معاون شهرسازی 
و معماری شــهرداری تهران توضیحاتی درباره 
جمع آوری و مستند ســازی  ضوابــط و مقررات 
را ملاک عمل به منظور شفاف ســازی  اطلاعات 
ارائه کرد که به دو بخش »تدوین و انتشــار کتب 
عمل« و »به روزرسانی سامانه و قوانین« تقسیم 

شده است. 

خبر

نقل قول خبر

شهرسازی

نماز جمعه

بحران دشت جنوب تهران
  بنا به گفته های نایب رئیس کمیسیون عمران 
و حمل ونقل تهران دشــت ورامین هر روز یک 

میلی متر فرونشست دارد.
  25 تا 35سانتی متر طی یک سال میانگین 

فرونشست در نقاط مختلف کشور است. 
  16، 17، 18، 19 و 20مناطقی از تهران هستند 

که درگیر فرونشست شده  اند.
  در اصفهان فرونشست تا نیمه شهر آمده و 

شرایط خطرناکی دارد.
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فرونشست خاک در ایران جدی است و با اعلام هشدار 
و پویش های داوطلبانه و امضای تفاهمنامه نمی توان 
جلوی آن را گرفت. امســال قبل از شــروع تابستان 
اخطار های کاهش منابع آب در شهر های بزرگ منتشر 
شد و از خالی بودن سد ها خبر داد. همزمان برداشت آب 
از دشت ها هم ادامه دارد تا به صنایع پرمصرف و آبیاری 
سنتی برسد. پس می توان حدس زد که فرونشست با 
قدرت بیشتری به تخریب قطعی و غیرقابل بازگشت 

زمین ها ادامه خواهد داد.
دشــت جنوب تهران یکــی از نقاط قرمــز در زمینه 
فرونشست است که هر روز یک میلی متر پایین  می رود. 
این موضوع احتمالا در بازدیــد امروز رئیس جمهور از 
شهرستان های ورامین، پیشوا و قرچک مطرح خواهد 
شد. سال هاســت که این پدیده خطرناک آغاز شده و 
حتی حالا که ترک های خاک به شهر های بزرگ و بعضا 
مناطق مرکزی تهران،  رسیده است هم هیچ اجبار قانونی 
و راهکار رسمی برای مقابله با آن وجود ندارد. شورای 
شهر تهران در این زمینه پیشگام شده و از مدتی پیش 
مبانی علمی مقابله با فرونشست زمین را در نشست های 
کارشناسان تهیه کرده اســت. نتیجه این نشست ها 
به صورت لایحه ای از طریق شــورای عالی استان ها به 
مجلس شورای اسلامی داده خواهد شد و بعد از تصویب 
در مجلس به صورت اجبار قانونی درمی آید که دولت و 

دستگاه های دیگر را مکلف به اقدام عملی می کند.

بعد از 20سال
نایب رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل می گوید: 
»نخستین بار در سال1381 سازمان نقشه برداری وقتی 
کد های ارتفاعی زمین های غرب بزرگراه آزادگان را با 
کدهای سال1371 مقایســه می کرد، متوجه یک متر 
و 20سانتی متر تفاوت شد. ابتدا تصور می شد که این 
تنها یک اختلاف محاسبه باشد اما بعدا براساس نظرات 
کارشناسان زمین شناسی و متخصصان زلزله، مشخص 

شد که فرونشست اتفاق افتاده است.«
ســیدمحمد آقامیــری با تأکیــد بر اینکه ســازمان 
نقشــه برداری معتبرترین آمار در زمینه فرونشست 
را دارد، می افزاید: »در ســال1398 سازمان مدیریت 
بحران، الزاماتی را برای مقابله با فرونشست تنظیم کرد 
و شاید بیش از 20مسئول این مستندات را امضا کردند 
اما بسیاری از آنها اکنون در مسئولیت خود قرار ندارند. 
همین مسئله نشان می دهد که توصیه و صورتجلسه 
فایده ای ندارد. این موضوع باعث شــد که در شورای 
شهر تهران به این نتیجه برسیم که باید حتما در مجلس 
مصوبه ای داشــته باشــیم و ردیف بودجه ای برای آن 

مشخص شود و  متولی هم برای نظارت تعیین شود تا هر 
3 ماه یک بار از سازمان ها و نهاد ها گزارش بخواهد و از الزام 
قضایی استفاده کند. حتی هیأت دولت هم اگر مصوبه ای 
داشته باشد ممکن است دستخوش تحولات سیاسی 
شود. باید یک قانون ملی پشتیبان این کار باشد تا بدون 

وابستگی به جریان های سیاسی آن را پیگیری کند.«
او با اشاره به اینکه شورای ششــم تهران از اواخر مهر و 
آبان مطالعات درباره فرونشســت را شروع کرده است، 
می گوید: »ابتدا درباره تهران بود و بعد از یکی، دو جلسه 
دیدیم که این موضوع کاملا ابعاد ملی دارد و پیگیری 

کردیم که چه کسی در کشــور متولی این کار است و 
چه دستور العملی داریم که متأسفانه دیدیم متولی ای 
وجود ندارد و تنها جلساتی تشکیل شده است. به همین 
دلیل شورای شهر تهران پیشقدم شد تا این کار را شروع 
کنیم.« آقامیری شــرح می دهد: »بعد از چند جلسه 
حدودا در آذر و دی ســال1400 تصمیم گرفتیم که 
در نهایت باید این کار را به شورای عالی استان ها ببریم. 
از آنجا برنامه ریزی کردیــم تا نمایندگان مراکز علمی 
و پژوهشی را دعوت کنیم. با دانشــگاه ها، سازمان ها، 
وزارتخانه ها، مرکز پژوهش های مجلس و کمیسیون 
عمران مجلس مکاتبه کردیم تا در جلســات حضور 
پیدا کنند. شــاید بعضی از نمایندگان این ارگان  ها در 
نخستین جلسه موضوع را چندان جدی نمی گرفتند 
اما در جلسات بعدی کارشناســان حرفه ای را معرفی 
می کردند و بعدا از اســتان های اصفهان، کرمان، یزد، 
همدان و... دیگر مناطق کشور هم با ما تماس گرفتند. 
گروه هایی اعلام آمادگی کردند کــه اطلاعات علمی 
معتبری در اختیار دارند. در نتیجه تا الان 11نشست 
علمی- تخصصی تشکیل داده ایم.« نقشه راه شورای 
شهر تهران این است که در هفته های آینده کمیته علمی 
تشکیل شــود و زیرمجموعه کمیته علمی 4کارگروه 
خواهد بود که لایحه  ای را تهیه می کنند. در این لایحه 
شرح وظیفه و ماموریت تمام ســازمان ها و نهاد هایی 
که در زمینه جلوگیری از فرونشســت مؤثر هســتند 
مشخص خواهد شد و از طرف شورای عالی استان ها به 
مجلس فرستاده می شود. وقتی مجلس شورای اسلامی 
لایحه را در صحن تأیید کند به صورت یک قانون ملی 
 درخواهد آمد و هیچ ارگانی راه فرار و غفلت و کم کاری
 نخواهد داشت. آقا میری با اشاره به اینکه کار مطالعات 
تاکنون بدون رسانه ای کردن انجام شده است، می گوید: 
»ان شــاء الله از اواخر امسال یا اوایل ســال آینده ابعاد 
اجرایی آن شروع می شود. پیش بینی ما این است که 
حداقل یک دوره 10ساله برای دیدن نتایج عملی طول 
می کشد زیرا در جلسات مشخص شد کشور هایی که کار 
مقابله را شروع کردند مشابه چنین زمانی را گذرانده اند.«
تأخیر در انجام امور اداری مشــکلی است که در همه 
بخش هــای مدیریتی کشــور دیده می شــود و خود 
 یکی از دلایــل اصلی کندی اجــرای امــور در ایران

 به شمار می آید.
رئیس کمیته عمران کمیسیون عمران و حمل ونقل 
شورای شــهر درباره اقدامات ویژه تهران برای مقابله 
با فرونشســت دشــت جنوب پایتخــت می گوید: » 
برنامه هایی که مربوط به شهر تهران می شود را قبل از 
مراحل اداری مجلس و در ابعاد مدیریت شهری شروع 
می کنیم. سازمان ها و نهاد های دیگر نیاز به برنامه دولت 
و تخصیص بودجه دارند اما در شورای شهر وظیفه ای 
که به عهده شــهرداری تهران است را مشخص و کار  را 

شروع می کنیم.« 

 عبور »فرونشست« از دروازه های جنوبی شهر
 شورای شهر تهران پیشقدم تهیه نخستین قانون کشوری در برابر فرونشست  شهرها شده است

اقدام در برابر خطر فرونشست شن چاله ها

آخرین وضعیت شن چاله های منطقه 18و ســاماندهی آن در جلسه بررسی کلان پروژه های 
شهری مورد بررسی قرار گرفت. به گزارش همشهری، در جلســه بررسی کلان پروژه های 
پایتخت که با حضور شهردار تهران و عده ای از مدیران و معاونان شهری برگزار شد، توضیحاتی 
درباره رأی کمیسیون ماده 5 گود مجاور مســیل کن، مالکیت و کاربری اراضی و توپوگرافی 
گودها در منطقه 18ارائه شد. علیرضا زاکانی، شهردار تهران نیز پس از استماع گزارش های ارائه 
شده درباره موضوعاتی از مسئولیت پذیری کار و امنیت، مشارکت در ساخت، رفع تهدید از سر 

ساکنان محدوده شن چاله ها و تعیین تکلیف ملکیت با نگاه حداکثری، دستوراتی صادر کرد.
 شن چاله های منطقه 18به وسعت 400هکتار یکی از معضلات محیط زیستی و همچنین یک 
خطر جدی برای بخشی از رودخانه کن محسوب می شود. بر این اساس، اوایل هفته گذشته 
مدیرعامل سازمان املاک و مستغلات شــهرداری به همراه یک عضو معاونت شهرسازی و 
معماری شهرداری و همچنین شهردار منطقه 18با هدف بازبینی و تعیین تکلیف از شن چاله ها 
بازدید کرد. حسن محمد حسن زاده، در این بازدید مشــکلات مطروحه در تعارض منافع با 
مالکان اراضی بزرگ مقیاس را که طی سالیان گذشــته مبادرت به برداشت از شن چاله های 
مجاور رودخانه کن کرده اند، مورد بررسی و ارزیابی کارشناسی قرار داد. محمدجواد خسروی، 
شهردار منطقه 18هم درباره اینکه تخلفات در شن چاله ها چه مشکلاتی را ایجاد می کند، گفت: 
»این اقدام سبب تشدید خطر فرونشست و وقوع سیلاب های فصلی شد و بالطبع، مسئولیت 
مدنی پایدارسازی دیواره های شــن چاله ها بر عهده مالکان و بهره برداران، منطبق با قوانین 
شهری در حوزه توسعه شهری است. مقرر شد پایدارسازی شن چاله ها با تجمیع رویکردها و 
استانداردهای سازمان محیط زیست، سازمان صنایع ملی و تمامی ذینفعان و نهادهای ذیربط 
و با مدیریت و راهبری شهرداری منطقه 18 عملیاتی شود.«  نایب رئیس کمیسیون شهرسازی 
و معماری شورای شهر تهران نیز که هفته گذشــته از شن چاله های این منطقه بازدید کرده، 
معتقد است: »وظیفه داریم به عنوان نماینده شورای شهر تهران مسائل، مشکلات و موضوعات 
شهروندان را شناسایی و پیگیری کنیم و در مسیر تسهیل و تسریع جهت حل مشکلات قدم 
برداریم.« جعفر شربیانی گفته است: »محمدجواد خسروی از مدیران توانمند و جوان شهرداری 
است و در چارچوب قوانین، کارها را به نحو شایسته هدایت می کند و ان شاءالله در منطقه18 نیز 

این کارایی و کارآمدی اثرگذار خواهد بود.«
  400هکتار وسعت شن و چاله های منطقه 18تهران است.

   120متر بیشترین عمق ایجاد شده شن چاله ها بر اثر فعالیت طولانی معادن شن و ماسه است.
   6سال است که با پیگیری مدیریت شهری و حکم قضایی، برداشتی از شن چاله ها صورت 

نمی گیرد.
   10متری رودخانه کن محل پیشروی مالکان و بهره برداران معادن شن و ماسه بوده است.

   3معدن شن و ماسه بیشترین فعالیت را در شن چاله های منطقه 18انجام می دادند.

مکث

محمد سرابیگزارش
روزنامه نگار

مهدی عباسی
رئیس کمیسیون شورای شهر تهران

شــهرداری ها،  قانــون  اســاس  بــر 
شــهرداری بایــد در مــورد گودهــای 
ناایمــن اقدامــی عاجــل انجــام داده و 
اگــر مالــک همــکاری نکرد نســبت به 
رفع خطر از گودها اقدام کند. یکی از 
گودهای پرخطر تهــران گود متعلق به 
شــهرداری تهران یعنی برج میلاد بود 
که خوشبختانه طی جلسات مختلف 
شــهرداری پیمانــکار را مشــخص کرد 
و تجهیــز کارگاه و مشــاور طــرح بــرای 
پایدارسازی گود انجام شده است. با 
انجام اقدامات ایمن ســازی، گود برج 

میلاد دیگر ناایمن نیست.

سوده نجفی
عضو هیات رئیسه شورای شهر تهران

توجه به استعداد و نقش زنان در چرخه 
اقتصادی و تدابیر ویژه بــرای بهره مندی 
درســت از این موضوع، ضروری اســت. 
زنــان به عنوان نیمــی از جمعیــت، تأثیر 
مستقیمی در توسعه جامعه دارند؛ چرا 
که میزان بهره گیری منطقی از توانایی ها 
و اســتعدادهای نیروی انســانی، یکی از 
مباحث اساســی در زمینه توســعه یک 
کشور است. در جامعه ای که مشارکت 
زنــان در زمینــه اشــتغال و فعالیت هــای 
اقتصادی بیشتر باشــد، رفاه اجتماعی 

نیز بیشتر خواهد بود.


